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… before the end of two Moones there should not be an Englishman in all their Countries.


Opechancanough to the chief of the Patawomecks, 1622















Author’s Note



For the convenience of the reader, I have altered the spelling and punctuation of historical passages to conform to modern conventions and converted dates to the modern calendar. Throughout the book, I have sought as far as possible to present Indian perspectives on the events that shaped their lives during these formative years. However, it is important to keep in mind that while the peoples who made up the Powhatan chiefdom held strong views about their identity and culture, unlike Europeans they did not possess a written language and therefore were unable to record their histories and beliefs in writing. Instead, they passed their collective knowledge of the past from generation to generation by word of mouth. Necessarily, therefore, descriptions of Paquiquineo, Powhatan, and Opechancanough, as with other Indians, are based on Spanish and English accounts of the period. Sadly, we rarely hear the voices of Indian peoples and hence are forced to speculate about what motivated them by studying their actions. The nearest we come to the authentic words of the people themselves are those rare occasions when Europeans reported their words verbatim or in summary, such as when Captain John Smith met Powhatan and Opechancanough in a number of remarkable face-to-face negotiations.















Dramatis Personae



The Indians


Aguirre, Alonso de, Indian name unknown, was an interpreter brought to Madrid from New Spain by Captain Velázquez. He accompanied Paquiquineo from Spain to Mexico City in 1562 and subsequently lived with him at the Dominican convent of Santo Domingo in Mexico City.


Amocis the Paspaheghan (of the Paspahegh people) was described as a spy for Powhatan by the English in 1608.


Esmy Shichans was chief of the Accomac people of the Eastern Shore.


Iopassus was a Patawomeck headman who was on good terms with Captain Samuel Argall and participated in the abduction of Pocahontas.


Kekataugh was a brother or half brother of Powhatan and Opechancanough and a Pamunkey chief, one of the “triumvirate,” as William Strachey described them.


Mattachanna was a daughter of Powhatan and accompanied her sister, Pocahontas, to London in 1616–1617.


Namontack was a young Powhatan man who served as an envoy for Powhatan and traveled to England with Captain Newport on two occasions.


Necotowance succeeded Opechancanough in 1646 and signed the treaty of the same year that formally ended the third war.


Nemattanew (d. 1621/22) was a charismatic Powhatan warrior who fought in the first war against the English. He was killed by the English shortly before the attack of 1622.


Opechancanough, also known as Paquiquineo (c. 1547–1646), was the powerful brother of Chief Powhatan. He was war chief of the Powhatans and one of three Pamunkey chiefs. He became mamanatowick (paramount chief) in c. 1629–1630, after the death of his brother, Itoyatin.


Opitchapam, also known as Itoyatin, (c. 1550s–1629/30) was another brother or half brother of Powhatan and the third Pamunkey chief of the triumvirate. He took the name Itoyatin when he became paramount chief in 1618 following the death of Powhatan. The English described him as a weak ruler.


Opossunoquonuske (d. 1610) was the female chief of the Appamattocs. She took part in the first war against the English.


Parahunt, known as tanx or little Powhatan, was a son of Powhatan who ruled over the Powhatan tribe.


Paquiquineo, also known as Don Luís de Velasco and Opechancanough (c. 1547–1646), was an indio principal, the brother or son of a chief from the Bahía de Santa María, later called the Chesapeake Bay. He was abducted when a youth by Spanish mariners and became a Catholic convert who promised to help the Spanish convert the peoples of his homeland.


Pocahontas, also known as Matoaka or Amonute and Rebecca, (c. 1595/96–1617) was reputedly one of Powhatan’s favorite daughters. She served as the chief’s envoy to the English and visited the fort on several occasions in 1608. Kidnapped by Captain Samuel Argall in 1613, she was held at Jamestown until her marriage to John Rolfe, April 5, 1614, when she took the name Rebecca. Her conversion to Protestantism gave the English hope of eventually converting the entire Powhatan people to the Church of England.


Powhatan (Wahunsonacock) (c. 1545–1618) was the paramount chief of the Powhatan Indians from c. 1570s until his death in 1618. He created the paramount chiefdom, Tsenacommacah, with the help of Opechancanough.


Tackonekintaco, the elderly chief of the Warraskoyacks, fought against the English in the first war. He and Tangoit, his son, were captured and ransomed for corn.


Uttamatomakkin (Tomakin) was sent by Opechancanough to London with his wife, Mattachanna, to learn as much as possible about the English.


Weyhohomo was a chief of the powerful Nansemond people who fought against the English in the first Powhatan war.


Wowinchopunck (d. 1610/11) was chief of the Paspaheghs and enemy of the English.


The Spanish


Acuña, Juan de, a Dominican, accompanied Fray San Pedro on the expedition to the Chesapeake Bay of 1566.


Borgia, Francisco de (1510–1572), was elected superior general of the Society of Jesus (Jesuits) in 1565.


Casas, Bartolomé de las (1484–1566), was a Dominican friar who wrote extensively about the terrible sufferings of American Indians during the Spanish conquest of the West Indies and mainland America. His An Account, Much Abbreviated, of the Destruction of the Indies was highly influential in persuading Charles V to enact the New Laws that abolished Indian slavery.


Charles V, emperor (1500–1558), was king of Spain from 1515 to 1556 and Holy Roman emperor from 1519 to 1556. A deeply religious man, he was a dedicated supporter of efforts to protect the Indians from abuses by conquistadors and, influenced by the arguments of Bartolomé Las Casas, oversaw the passage of the New Laws in 1542 that offered legal protections.


Coronas, Pedro de, was the captain of the vessel La Trinidad, which transported the Dominicans and Paquiquineo/Don Luís in 1566.


Feria, Father Pedro de la (1524–1588), was the provincial of the Dominican convent of Santo Domingo in Mexico City where Paquiquineo/Don Luís and an Indian named Alonso de Aguirre lived.


Gonzales, Captain Vicente, was an experienced mariner who made several voyages to the Chesapeake Bay in the 1570s and after. He was captain of the frigate that took the Jesuits to the Chesapeake in 1570.


Jesuits of 1570: Father Juan Bautista de Segura, Father Luís de Quirós, Brothers Gabriel Gomez, Sancho Cevallos, Juan Bautista Mendez, Pedro de Limares, Gabriel de Solis (a relative of Menéndez), and Cristobal Redondo and a novice, Alonso de Olmos, went to the Chesapeake in 1570 and established a mission among the Powhatans.


Menéndez de Avilés, Don Pedro (1519–1574), was appointed adelantado (military governor) of Florida in 1565 and in the same year led the destruction of Fort Caroline, a French settlement. He was a leading proponent of Spanish settlement in North America and established a string of garrisons and religious missions along the Florida coast, including St. Augustine.


Molina, Don Diego de, was a Spanish captain who was captured by the English in 1611. He spent nearly five years at Jamestown and sent letters back to Spain about the terrible conditions in the colony.


Montúfar y Bravo de Lagunas, Archbishop Alonso de (1489–1572), was a Dominican friar and the second Archbishop of Mexico from 1551 to 1572.


Philip II, king of Spain (1527–1598), son of Charles V, was the most powerful monarch in sixteenth-century Europe and by 1580 ruled over a global empire. He was committed to advancing the conversion of American Indians and to defending Catholicism from the growing influence of Protestantism in Europe and America.


Rogel, Father Juan, and Brother Juan de la Carrera, were among the first Jesuits to arrive in Florida and resided at Santa Elena in 1570, the northernmost Jesuit mission prior to the founding of the mission in the Chesapeake.


San Pedro, Fray Pablo de, a Dominican, was appointed the spiritual leader and governor of a colony planned for the Chesapeake Bay in 1566. Paquiquineo/Don Luís was their interpreter and guide.


Solís de Merás, Gonzalo, was Menéndez’s brother-in-law and one of his first biographers. He accompanied the governor in the conquest of Fort Caroline.


Velasco, Don Luís de (1511–1564), was appointed by Charles V as the second viceroy of New Spain (Mexico) in 1550 and governed the province until his death. He supported efforts to improve conditions for Indian peoples and met Paquiquineo/Don Luís when he arrived in Mexico City in 1562.


Velázquez, Captain Antonio, a mariner in the service of Angel de Villafañe, rediscovered the Chesapeake Bay for the Spanish in 1561. He captured Paquiquineo and an unnamed Indian who accompanied him.


Villafañe, Angel de (c. 1504–?), formerly a conquistador in Mexico and Guatemala, led an effort in 1560–1561 to establish a settlement at present-day Pensacola, Florida, as a base for the future colonization of coastal northeast America.


The English


Argall, Captain Samuel (1580–1626), was a master mariner who made numerous voyages to the Atlantic coast of North America. In 1613, he kidnapped Pocahontas while trading along the Potomac River. He was deputy governor from 1617 to 1619.


Berkeley, Sir William (1605–1677), was one of the most important royal governors of the seventeenth century and oversaw the colony from 1642 to 1652 and 1660 to 1677. He led the English in the third Powhatan war.


Beverley, Robert (c. 1667–1722), was a wealthy planter-merchant and historian. He drew upon oral history from the Indians as well as documentary sources to write his influential History and Present State of Virginia, published in 1705.


Brewster, Captain Edward (1582–?), was an important commander in the first Powhatan war.


Charles I, King of England (1600–1649), succeeded his father, James I, in late March 1625 and oversaw the translation of the Virginia Company into the royal colony of Virginia. His reign was a disaster, a complete breakdown in relations with Parliament culminating in civil war and his execution in January 1649.


Claiborne, William (c. 1600–1677), arrived in Virginia in 1621 and served as a land surveyor. He subsequently became engaged in the fur trade and established a settlement on Kent Island in the Chesapeake Bay, which was later claimed by Maryland. He played an important role in the third Powhatan war.


Dale, Sir Thomas (d. 1619), served as high marshal and deputy governor of Virginia from 1611 to 1616. He expanded martial law in the colony and was one of the most important commanders during the first war against the Powhatans.


Ferrar, John (1588–1657), was deputy treasurer of the Virginia Company. Although he never lived in Virginia, he was extremely knowledgeable about the colony and in 1649 wrote important pamphlets describing the colony’s affairs.


Gates, Sir Thomas (d. 1622), served as governor in 1610 and as lieutenant governor 1611–1616. He was shipwrecked on Bermuda along with Sir George Somers and Captain Christopher Newport in 1609 before reaching Jamestown in May 1610. Gates introduced martial law into the colony and was a leading commander in the first war against the Powhatans.


Hamor, Ralph (1589–1626), was an early tobacco planter and promoter of Virginia. He took part in the first and second Powhatan wars. His A True Discourse of the Present State of Virginia was published in London in 1615.


Harvey, Sir John, was governor of Virginia from 1630 to 1635 and 1637 to 1639, a decade that witnessed a rapid expansion of the English population and settlement, pushing Powhatan peoples off their lands.


James I, king of England and VI of Scotland (1566–1625), succeeded to the English throne in 1603 following the death of Elizabeth I. Although he wished to placate the Spanish, who claimed the whole of the Americas as their own, and maintain the peace he had brokered with the Spanish king, Philip III, he issued the letters patent (charter) that permitted the founding of the colony of Virginia on April 10, 1606.


Kemp, Richard, served as acting governor while Sir William Berkeley was in England in 1644–1645.


Newport, Captain Christopher (1561–1617), was a privateer and master mariner in Atlantic waters. He led the first Jamestown expedition to the Chesapeake of 1607 and with Captain Smith was influential in early discussions with Powhatan and Opechancanough.


Percy, George (1580–1632/33), was with the first expedition that established Jamestown in 1607. He served as president of the colony in 1609–1610 and took part in the opening years of the first Powhatan war before leaving Virginia in 1612. Years later he wrote an account of his experiences, A True Relation.


Ralegh, Sir Walter (1554–1618), was a favorite of Queen Elizabeth and an enormously wealthy courtier who sponsored attempts to establish a colony on Roanoke Island, North Carolina, and in the Chesapeake Bay.


Ratcliffe, Captain John, alias Sicklemore (d. 1610), was with the first expedition of 1607 and served as president of the colony in 1607–1608. He took part in the opening years of the first Powhatan war.


Rolfe, John (1585–1622), married Pocahontas/Rebecca at Jamestown on April 5, 1614. He played an important role in the development of tobacco husbandry and also served as an emissary on behalf of Sir Thomas Dale (as did Ralph Hamor) in the first Powhatan war.


Sandys, Sir Edwin (1554–1629), was a major political figure in England and a principal officer of the Virginia Company of London. He succeeded Smythe in 1619 and in the same year introduced sweeping reforms to reinvigorate the colony, which involved the transportation of thousands of English settlers and conversion of the Powhatans.


Sandys, George (1578–1644), was brother of Sir Edwin and treasurer of the Virginia Company in the colony, 1621–1625. He fought in the second Powhatan war.


Savage, Thomas (1595–1633), arrived in Virginia in 1608 and was sent to live with Powhatan. He became fluent in Algonquian, the Powhatans’ language, and served for many years as an interpreter.


Smith, Captain John (1580–1632), fought as a mercenary in the wars in late sixteenth- and early seventeenth-century Europe before becoming one of the prime movers behind the founding of Jamestown. A prolific writer, Smith penned some of the most detailed descriptions of Indian peoples and chiefs he encountered, including Powhatan and Opechancanough, as well as events that occurred in the two decades following his departure.


Smythe, Sir Thomas (1558–1625), was one of the wealthiest merchants in London and a leading figure in the Virginia Company of London besides other commercial companies. He was the Virginia Company’s treasurer (effectively governor) for its first decade and remained closely involved thereafter.


Somers, Sir George (1554–1610), was a privateer and experienced mariner who served as admiral of the fleet on the voyage that was shipwrecked on Bermuda, 1609–1610.


Spelman, Henry (1595–1623), was an interpreter who lived with Powhatan and Iopassus, a Patawomeck headman. He fought in the second Powhatan war.


Strachey, William (1572–1621), was a minor gentleman from Essex, England, who wrote an account of the hurricane that devastated the fleet sent to Virginia in 1609, which was subsequently the basis of William Shakespeare’s The Tempest. A perceptive and gifted writer, he wrote one of the first histories of English Virginia.


Thorpe, George (1576–1622), was a well-connected gentleman from Gloucestershire who was involved in the founding of Berkeley Hundred on the Powhatan (James) River. He led the Virginia Company’s efforts to build an Indian College and was devoted to the effort to convert the Powhatans to Anglicanism and English ways of life.


West, Captain Francis (1586–1634), was a younger brother of Lord De La Warr. He served in the opening months of the first Powhatan war. Later in 1627–1629, during the latter stages of the second war, he served as governor.


West, Captain William (1585–1610/11), was De La Warr’s nephew. He died in fighting at the falls of the Powhatan (James) River.


West, Sir Thomas, 12th Baron De La Warr (1576–1618), was a high-ranking nobleman and veteran who was appointed the first lord governor and captain general of Virginia in 1608. He resided in the colony briefly from 1610 to 1611 before returning to England. He died at sea on his return to Virginia in 1618.


Wyatt, Sir Francis (1588–1644), was governor of Virginia on two occasions, 1621–1626 and 1639–1642. He led English forces during the initial years of the second Powhatan war.


Yeardley, Sir George (1588–1627), was also shipwrecked on Bermuda in 1609–1610. Initially one of Gates’s captains, he rose to be deputy governor in 1616–1617, the second lord governor and captain general in 1619–1621, and royal governor in 1626–1627. He played an active part in the first and second Powhatan wars.




















Prologue



Two Prophecies


In the early seventeenth century, William Strachey, a gentleman-adventurer who had recently arrived in the small, struggling colony of Jamestown, recorded two Indian prophecies. The first, told by Powhatan quioccosuks (priests), warned that “from the Chesapeake Bay a Nation should arise, which would dissolve and give end” to the Indians’ empire. Uncertain of how to interpret this “devilish Oracle,” Strachey reported that the great chief of the Powhatans responded by commanding the destruction of those who might be implicated by the prophecy, the hapless Chesapeake people who lived near the mouth of the bay. The killing of the Chesapeakes was bloody testimony of how seriously the chief had taken the divination. Not by coincidence, the slaughter took place in the spring of 1607 at about the same time three English ships appeared off the coast of Virginia.


A second prophecy began circulating shortly after. It foretold that on two occasions the Powhatans would “overthrow and dishearten” the strangers who had come to “invade their Territories or labor to settle a plantation among them,” but at the third attempt “they themselves should fall into their [the invaders] Subjection and under their Conquest.” Strachey surmised these “strange whispers” might explain why the English settlement was watched so closely by the Powhatans. But whether the prophecy was proof of Satan’s sway over Indian peoples, or whether it would eventually come to pass, neither he nor anyone else could say.1















Part One



Atlantic Worlds
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Chapter 1



Indian Prince, Spanish Don


A tall, striking-looking youth dressed in plain but respectable clothes strode through the gates of the royal fortress-palace, the Alcázar, which guarded Spain’s new capital of Madrid. He was accompanied by a man, also modestly dressed, whose deep tan and lean physique spoke of a life of action outdoors. This was Captain Antonio Velázquez, an experienced mariner recently returned from American waters where he had been in the service of the governor of La Florida, a general term used by the Spanish for the southeastern region of North America. The youth was an Indian named Paquiquineo, an indio principal, the brother or son of a chief from the Bahía de Santa María, later called the Chesapeake Bay. Velázquez had brought the youth from the edge of the known world in the fall of 1561 to meet King Philip II of Spain, a meeting that could not have presented a more dramatic contrast. On the one hand was Paquiquineo, an Indian from a remote part of America who knew little of European civilization or Christian religion; on the other was Philip II, ruler of an immense empire, believed by his subjects to be God’s lieutenant on earth and protector of the Catholic Church, who might in time reunite Christendom under un monarca, un imperio y una espada, one monarch, one empire and one sword.


During the months following the initial audience, the king became increasingly intrigued by Paquiquineo and the stories he told of his homeland. Philip decided to return the youth to his birthplace and to put in place a strategy to create settlements along North America’s east coast that would eventually lead to the conversion of the millions of “benighted” Indians who lived in ignorance of the true faith. The plan would serve also to keep the northern continent free of marauding pirates and heretics (Protestants) who had no claim to any part of the Americas. Ultimately, Philip’s grand plan failed, but the attempt, and the Indian boy’s role in it, set in train a series of events that would have profound consequences along the mid-Atlantic littoral for the best part of a century to come. Against the background of Spain’s invasion of America and the subsequent devastation of Indian societies, Paquiquineo would learn a great deal about Spanish colonization, knowledge that would later shape his own far-reaching interventions to protect his people from European conquest.1


Paquiquineo had first met Captain Velázquez that summer. Velázquez was a royal factor, an agent instructed to transport provisions from the Gulf of Mexico to Santa Elena, modern-day Parris Island, South Carolina. The king had ordered the immediate establishment of a garrison on the mainland of La Florida to protect Spanish treasure fleets from French pirates who infested the Caribbean and coastal waters off Florida. Accordingly, the new governor, Ángel de Villafañe, left Havana with four small ships in April 1561 and followed the mainland coast to just beyond 32 degrees north latitude where the garrison was to be located. After a brief reconnaissance, he took ownership of the land in the name of the king but was unimpressed with either the harbor or surrounding area, which appeared to him infertile and sparsely settled. However, he had learned from official reports that years earlier and approximately four hundred miles farther along the coast, local Indians had traded with French mariners for valuable marten skins, gold, and pearls, which, if true, would make the region a far better prospect for settlement. Having decided to continue his voyage, he sailed north and was somewhere off Cape Hatteras on the Outer Banks of North Carolina when his fleet was overwhelmed by a huge storm. High seas and hurricane-force winds battered his ships for a day and a night, causing the loss of two frigates and many of his men, whose pitiful cries could be heard in the darkness as their ships foundered. With inadequate men or supplies to continue, Villafañe decided to abandon the expedition and sail for the West Indies.2


Captain Velázquez, meanwhile, had set out in a caravel, the Santa Catalina, from Havana toward the end of June, a couple of months after the governor’s fleet departed. She was a small ship, about fifty feet long, and carried a dozen crew as well as two Indians from New Spain (Mexico), who were to serve as interpreters—although as Muskogee speakers they would have been no more capable of understanding Algonquian, the language of peoples of the mid-Atlantic littoral, than the Spanish. Caravels were the workhorses of Spanish and Portuguese explorations in the sixteenth century. They were fast, adaptable, and as capable of navigating rivers and shallow waters as of crossing oceans. Besides her masts, the Santa Catalina was equipped with oars for greater maneuverability. Heading northward to rendezvous with Villafañe at Santa Elena, Velázquez later reported that he, too, had been caught in a hurricane and driven far off course to an unknown part of the coast. Once the storm passed, he found himself near the entrance of an enormous bay. Prompted by the urgent need to take on fresh water and make repairs to the battered ship, he decided to explore.


On entering the bay, Velázquez likely followed the southern shore, keeping a respectful distance from shore to avoid shoals, although he probably detoured occasionally to reconnoiter promising-looking rivers along the way. Then, after sailing west or northwest for about fifteen to twenty miles, the caravel entered a large tidal river, either the Powhatan (James) or the Pamunkey (York) River, depending on the Spaniards’ course. After their recent escape from a hurricane, the crew must have wondered at their good fortune. “Everywhere are extensive woods, undergrowth and trees,” a contemporary wrote a few years later, together with abundant game, fish, and flocks of birds so great that, when rising from the riverbanks and marshes, they darkened the sky. Here it seemed was an earthly paradise, a vast unbroken forest, well watered and bountiful, such as in the beginning.3


After surveying for about a week, along one of the rivers the Spaniards met a group of Indians who appeared friendly and eager to trade. From among them, two youths made signs indicating that they wished to come aboard the Santa Catalina, which Velázquez was happy to allow. One of the boys was Paquiquineo, and the other, unnamed, may have been a companion or servant. What happened next is unclear. Subsequent Spanish accounts suggest the boys voluntarily boarded the ship with the intention of leaving with the Spanish. Bartolomé Martínez, a minor official who was a resident of Santa Elena in the 1570s, the nearest Spanish settlement in Florida to the Chesapeake Bay, claimed that a chief brought his son to the Spaniards’ ship and the captain then asked permission to take the boy with him, pledging his word to “return him with much wealth and many garments,” to which the chief consented. Yet this is scarcely credible. The kidnapping of Indian boys by Spanish mariners was commonplace in this period. Once on board, Velázquez would have had little incentive to release the two youths. His exploration of the Chesapeake Bay was an extraordinarily valuable discovery, and the capture of the young Indians might be of great significance in helping the Spanish learn more about the region and the peoples who lived there and of the riches that possibly lay in the interior.4 The young men were probably between twelve and fifteen years old, the usual age when young Indians were seized to serve as translators and messengers.5


Once the boys were aboard, Captain Velázquez made the decision to abandon Villafañe’s mission and return to Spain directly. Paquiquineo was a “princely person” from a region of North America that might well prove more promising for settlement than any the Spanish had discovered so far. He had little doubt that the king would be most interested to meet the young Indian and learn about the newly discovered land and reward him accordingly. Taking advantage of prevailing westerlies and the Gulf Stream, the Santa Catalina made a speedy crossing of about five weeks. But no matter how quick the voyage was, for Paquiquineo and his companion it must have been by turns terrifying, cramped, and mind-numbingly monotonous. Although born in a land of multiple rivers flowing into a bay, nothing could have prepared them for the trackless expanse of the ocean or the massive waves that in bad weather pounded the small ship relentlessly, causing it to shudder from stem to stern. When the seas were especially rough, the boys would have been kept below deck for their safety, forced to endure the stench of the ship’s bilges for hours on end. Long days followed, with little to break the tedium of the daily routine. With every passing week, they surely wondered what would become of them. No one from their people had crossed the Atlantic and returned to tell the tale.


During the voyage, the boys began to learn about their captors and the country they were from on the other side of the ocean. They may have picked up sufficient Spanish to communicate in simple terms with the sailors as well as two Florida Indians who had been brought to serve as interpreters on the original mission to Santa Elena. Velázquez was no doubt keen to gather as much information from Paquiquineo as possible about the Chesapeake and its peoples in preparation for their visit to Philip’s court.


Reaching Europe at the end of August, a shortage of supplies forced Velázquez to dock initially at the ancient port of Lagos, Portugal, for what was intended as a brief respite before moving on to Spain’s major Atlantic city, Seville. Owing to adverse winds, however, and because the ship was in very bad condition, they were forced to stay longer than planned. Consequently, Velázquez decided to leave them and go overland alone to Seville (a distance of nearly two hundred miles), where he planned to write a report for the king and work on the finances of the venture while waiting for the ship to join him. He also had to make preparations for the next stage of the journey to Madrid by persuading Spanish authorities to provide him with money for his traveling expenses.6


The forced delay gave Paquiquineo and his Indian companions an opportunity to experience European society and form their initial impressions. On the southern coast of Portugal facing the Atlantic, Lagos was a small community of several thousand inhabitants that, like the rest of the Algarve province, had been a meeting point of Christian and Muslim cultures for centuries. This long and tangled history was reflected by the region’s architecture, customs, language, and diversity of peoples. Temporarily freed from the squalid confines of the ship, the Indians, accompanied by crew members, stretched their legs on the old port’s crowded streets and busy waterfront, where ships from various parts of the Algarve, southern Spain, and North Africa were tied up. Besides many novelties and wonders—the sheer number of people, hundreds of buildings, the massive stone walls that surrounded the town, and the strange sounds and smells—they would have also glimpsed a dark side of European life. Lagos was important for the export of European wares in exchange for valuable African goods: gold, spices, and enslaved workers. Passing by the town’s castle would have brought the young Indians to the slave market where men, women, and children, captives from Senegambia, the Upper Guinea coast, and farther south, waited to be sold and sent on to Lisbon, other parts of Portugal, and Seville. These Africans may have been the first that Paquiquineo had seen.7


Once the weather improved and sufficient repairs had been made, the Santa Catalina sailed along the coast eastward toward the Guadalquivir River and Seville, where she arrived at the end of September. Since the opening years of the century, the city had served as Spain’s principal port, regulating commerce with the Americas. Benefiting from the colossal wealth of the Indies, Seville had attracted a continuous stream of merchants, bankers, skilled craftsmen, and workers from all over Europe, doubling its population within fifty years. By the 1560s, the city had more than one hundred thousand inhabitants and was one of the largest, most prosperous, and cosmopolitan cities in Europe. Its inhabitants included hugely wealthy landed aristocrats, merchant princes, and church prelates, as well as hosts of vagabonds, beggars, thieves, and prostitutes working along the dockside. Adding to the diversity was “an infinite number of Negroes from all parts of Ethiopia and Guinea,” as well as enslaved “Moors” captured in wars against the Ottoman Turks.8


Seville’s financial district lay close to the city’s magnificent cathedral, completed only fifty years earlier and the largest in the world. Among several important government buildings were the offices of the Casa de Contratación (House of Trade) established in 1503 by the Crown as the official clearinghouse of Atlantic commerce. Officials required all goods and products brought from American colonies to be registered so that government duties and taxes would be collected and records of voyages maintained. It was here that Velázquez had come earlier to make his appeal for funds to support the cost of his journey to attend the king in Madrid. Whether the young Indian also visited the Casa de Contratación with Velázquez is unknown, but the single record of his name, Paquiquineo, was made by a clerk certifying he was to be given clothes. His companion from the Chesapeake, described simply as the otro indio, was also to receive clothes but only after Paquiquineo had been taken care of first. Velázquez was provided with fifty ducats to meet his and the Indian’s expenses on their way to Madrid, an adequate if not generous allowance that did not include Paquiquineo’s Indian friend, who was left in Seville.9
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Figure 1.1. Paquiquineo’s name as written by a clerk of the Casa de Contratación, Seville, in September 1561, Archivo General de las Indias, Contaduria 286, No. 1, Datas, fol. 171v., Seville, Spain. It is the only known rendering of his Indian name. Drawing by Jamie May.
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On the journey, Paquiquineo had ample opportunity to observe the variety of Spain’s countryside and landscapes. The beautiful Guadalquivir River Valley that led them to the city of Córdoba, with its ancient mosque, was a vista of orchards, vineyards, and olive trees basking in the early fall sun. Leaving the river valley, they turned north, crossing the dark ranges of the Sierra Morena to the plains of La Mancha, which was given over to vast cornfields and sheep walks. Along the way, they would have stayed with fellow travelers at the many inns that lined the route to Ciudad Real and beyond to the former capital of Spain, Toledo, still a principal spiritual and cultural center of the country.10


At the time of Velázquez and Paquiquineo’s arrival in the new capital late in October 1561, Madrid was a city of sixteen thousand people and growing quickly. Earlier in the year, Philip II had decided to move his court permanently to Madrid, having no desire to be a peripatetic ruler, traveling from one part of Europe to another, as he and his father, the imperial emperor Charles V, had done over the previous decade. The king and his new wife, Elisabeth of Valois, had been living in the crowded and unwholesome city of Toledo, where he had first established his court, and were keen to leave. Philip’s move led immediately to the arrival of thousands of royal officials, courtiers, and churchmen in Madrid, as well as countless retailers catering to the tastes of the rich and scores of skilled craftsmen recruited to repair, rebuild, and refurbish the royal palace, Alcázar, where the king and queen had decided to take up residence.


Philip was determined to transform his new capital into a city worthy of the most powerful monarch in Europe. Following his father’s abdication five years before, the vast territories of the Holy Roman Empire had been divided into two parts between Philip and his uncle, Ferdinand. The latter was granted Charles V’s lands in Germany, Austria, and Bohemia, while Philip became sole ruler of Spain and its dependencies in the Americas, the Netherlands, Franche-Comté, the duchy of Milan, and the southern half of Italy. From Madrid, he planned to rule his rapidly expanding domains by the establishment of good government, justice, and order at home and overseas alike.11






[image: image]

Figure 1.2. A detail from a sketch of Madrid by Anton van den Wyngaerde, about 1561, showing the Royal Palace, Alcázar. Courtesy of the Austrian National Library, Vienna.












Twenty-eight years old when he became king of Spain in 1556, Philip was described by contemporaries as being of average height, fair-skinned with brown hair and full lips and having the characteristic prominent lower jaw of the Hapsburg dynasty. He was intelligent and consumed by every detail of governing his vast and diverse territories, permitting little official business to escape his attention. He was also a connoisseur of the arts and patronized leading painters, sculptors, cartographers, and architects from all parts of Europe but especially from Renaissance Italy and Flanders. Philip was determined to transform Spain from a cultural backwater to a country where artistic and intellectual life flourished. He oversaw an extensive program of rebuilding and refurbishment of his royal palaces in Castile and personally supervised the construction of the Escorial, a huge complex of buildings that brought together the functions of government offices, palace, monastery, and mausoleum at San Lorenzo near Madrid, which was unquestionably his greatest built legacy. Throughout the kingdom, he encouraged the planting of trees and gardens and improvement of streets and squares to promote cleanliness and reduce the ever-present menace of disease. He paid cartographers to map the country and artists such as the Fleming Anton van den Wyngaerde to render accurate views of major cities so that he could see his kingdom. All of these projects were expressions of Philip’s desire to gather as much reliable information about his country as possible, which was vital, he believed, to effective governance.12


Besides secular concerns, Philip had no doubt that God had reserved for him the holy task of saving the Catholic Church from the “contagion” of heresy. Yet, as he surveyed the world from his new capital, he saw a Europe fractured by warring sects and doctrinal dissension. Fifty years had passed since the German theologian Martin Luther had initially challenged the Roman Catholic Church on fundamental matters of doctrine. With the spread of Luther’s ideas from Germany to other countries, Europe was riven in two, religiously, politically, and culturally, and the unity of Christendom shattered. The forces of international Protestantism were in the ascendant: Protestant schismatics in England and Scotland, Huguenots in France, Lutherans in Germany, and militant Calvinists in Geneva, as well as more ominously, from Philip’s point of view, in Spanish Flanders. Writing from Paris in September 1561 about the state of affairs in France, the Venetian ambassador was of the opinion that “unless it otherwise pleases the Almighty, religious affairs will soon be in an evil case, because there is not one single province uncontaminated” by Protestantism. He went on to warn, rightly as it turned out, that a civil war was inevitable and would cause “the ruin both of the kingdom and of religion, because upon a change in religion a change in the State necessarily follows.”


The king accepted that Protestantism was too firmly entrenched in many European countries, notably England, to be easily uprooted. Even so, since heresy and rebellion went hand in hand, he feared that if he failed to halt the spread of false doctrine then political and social upheaval would quickly follow. Although he was largely successful at quelling heresy in Spain, his efforts to suppress dissent abroad would in the long run lead directly to the very outcome he dreaded. The revolt of the Dutch provinces, the long sea war with England, and the protracted civil wars in France would tear Western Europe apart in the second half of the sixteenth century, destroying once flourishing cities and provinces and ultimately leaving Spain bankrupt and exhausted.13


Philip’s fears about the spread of heresy applied as much to the New World as the Old. Following a half century of bloody conquests and invasions from the 1490s, the Castilian crown had come into possession of immense lands and countless peoples in the West Indies and Middle and South America. In his mind, Spain’s exclusive title to the Americas was justified by right of first discovery, conquest, and settlement, but above all, Spanish claims were based on the sacred enterprise of extending the Catholic faith to “barbarous” peoples. The New World belonged to Spain by virtue of the duty placed upon the Spanish monarchy by successive popes to convert American Indians to Christianity. If Philip could not enforce religious unity in Europe, perhaps he would have a better chance of achieving it in America. But other European monarchs, even Catholics, rejected papal authority on such a matter and vigorously contested Spanish claims. The French king, Francis I, allegedly remarked that “I would like to be shown the article in Adam’s will that divides the New World between my brothers, Emperor Charles V and the King of Portugal, and excludes me from the succession. The sun shines on me as it does on them.” Just as in the Old World, religion became the leaven of conflict in the New.14


European monarchs, merchants, and mariners clearly understood the enormous potential value of America and its waters. French, English, Breton, Basque, and Portuguese mariners had been active in the rich fishing grounds of the far northern Atlantic since the late fifteenth century. From the 1550s, French privateers began a rapid escalation of damaging raids on Spanish ships and possessions in the West Indies, South America, and Portuguese Brazil. During the long cycle of wars between the Spanish Habsburg and French Valois kings that punctuated the first half of the sixteenth century, the French regarded Spanish possessions in the Americas as legitimate targets. French ships were so common in the West Indies that a Spanish official commented that “a bird cannot fly without being seen” by a Frenchman. In 1555, the French burned the key port of Cartagena and captured Havana, Cuba, staying for nearly a month before torching the fort and moving on to the rich prize of Santo Domingo. Both were left in ruins. By this point, the Spanish had effectively lost control of the Caribbean, putting at grave risk the enormously valuable treasure fleets that transported great quantities of gold and silver from Mexico and Peru to Spain.15


In the early years of Philip’s reign, a potent additional threat emerged. The king’s ministers had picked up rumors of French plans to locate a privateering base somewhere along the Florida coast from which corsairs (pirate ships) could pillage Spanish fleets. As the system evolved after the king refortified Havana, treasure ships from Panama and Mexico—carrying great quantities of gold, silver, pearls, cochineal, hides, and cacao—sailed to Spain in convoys (flotas) protected by heavily armed warships. They assembled first at Havana in late spring then headed northward past the Florida Keys, through the Bahama Channel, which separated the tip of Florida from the Bahamas, and out into the Atlantic where the convoys benefited from prevailing westerlies and the Gulf Stream, which together usually enabled a relatively quick passage to Spain, the Guadalquivir River, and Seville.


Unquestionably, the most perilous part of the voyage was passing through the Bahama Channel. Navigation was difficult owing to reefs and shoals and the risk of hurricanes and because the many islands of the Bahamas offered pirates countless haunts where they could wait for stragglers from the flotas to fall into their hands. Any foreign power that successfully established a secure base on the Florida mainland with a harbor for provisioning and repairing ships would be able to wreak havoc on Spain’s treasure fleets. Philip noted in December 1559 “that Frenchmen, under the pretext of going to Los Bacallaos [North Atlantic fishing banks], may possibly be desirous of going to that land of La Florida to settle in it and take possession of our lands.”


The growing certainty of a French effort to settle somewhere on the mainland provided further impetus to the king’s desire to establish a garrison on the eastern seaboard of North America and may have prompted Philip’s decision to take advantage of the timely arrival of an Indian of princely bearing and invite him to an audience in Madrid. So far, the northern continent had resisted all attempts by the Spanish to establish permanent settlements despite extensive and costly explorations over the previous fifty years. Perhaps the young Indian would prove the key to unlock the promise of La Florida.16


What transpired in the meetings between Paquiquineo and the king in the fall and winter of 1561 is unknown. With Captain Velázquez’s account of the voyage in hand, Philip was doubtless keen to learn as much as possible about the new land the Spanish had discovered and the peoples who lived there. Bartolomé Martínez reported that the “King our lord and his Court were very pleased” with Paquiquineo “and other Indians from the land of San Agustín and Santa Elena.” Philip “gave them many courtly favors and rich garments,” but a very special honor was reserved for Paquiquineo. He was named Don Luís de Velasco after the viceroy of New Spain, a remarkable decree that had important implications. Viceroy Velasco was the most powerful representative of the king in New Spain (the jurisdiction that included Florida) and henceforth would be the Indian’s godfather, responsible for the youth’s religious education and welfare. Evidently, within a few months of living at court, the young Indian had mastered sufficient Spanish to convince Philip not only of his own princely birth, which merited the title don, but also his eagerness to proselytize the holy word in his own land (from here on I will refer to Paquiquineo as Don Luís).17


Don Luís’s plea to the king was welcomed. Not only were Spanish attempts to establish colonies in Florida faltering, but Philip and Viceroy Velasco had also become earnest supporters of the ideas of Bartolomé de las Casas, the indefatigable Dominican friar who had called attention to the terrible atrocities inflicted on Indians during the conquest and its aftermath. Velasco, who had been appointed by Philip II in 1550, had made strenuous efforts to protect Indians from the worst abuses of Spanish grandees, such as the hardships suffered by Indian slaves or serfs working on settlers’ estates or in mining operations. In his instructions of 1558 for the settlement of Santa Elena, Velasco wrote to the initial leader of the expedition, Don Tristán de Luna y Arellano, “that you should have principally before your eyes… the welfare, conversion, and good treatment of the natives, and of the religious [orders] and the Spaniards that go in your company, keeping them in peace and in justice.” The king voiced similar expectations calling for a just government to be established in Florida that would allow Indians “without the light of the faith” to be “illuminated and instructed in it.” His view, firmly supported by the church and religious orders, was that settlers should provide as much help as possible to indigenous peoples to achieve salvation and civility and not grossly mistreat them.18


A major responsibility of colonial governments, the historian John Elliott remarks, “was the protection of the Indians, and this meant especially protecting them from exploitation by the colonists.” On this fundamental point, if not always on the details, Philip and Las Casas were in accord. The king had known Las Casas since his youth, and when the aged priest retired to the Dominican monastery of Atocha in Madrid, Philip ordered that he should be supported financially. In 1561, Philip joined him at the monastery for a public debate on the Indian question, how Indian peoples should be treated by settlers, which had swirled around imperial politics for decades. For his part, Las Casas attended Philip’s court and may well have been present at some of the king’s meetings with Don Luís. It is even possible Las Casas played a role, along with the clergy and lords at court, in devising a plan to return the Indian to his homeland.19


Living in the royal palace, much of Don Luís’s time was probably spent studying Castilian, Latin, and Christian theology. He may have visited Atocha and stayed at the monastery occasionally for special instruction. But if he had initially been intrigued by Spanish ways, after several months and as winter dragged on, it is likely his thoughts turned homeward. At some point about this time, he spoke to the king about his desire to go back to his people, and in the early spring, Philip agreed to his request. Captain Velázquez was directed to take responsibility for both him and an Indian named Alonso de Aguirre, one of the Florida Indians who, it was noted, had shown “much love” for Don Luís.20


Velázquez, Don Luís, and Aguirre were instructed to join the king’s fleet, which was ready to sail for New Spain from San Lucar. As a further token of the importance of the mission, they were granted the privilege of sailing on board the fleet’s flagship, commanded by Pedro Menéndez de Aviles, who was in charge of the convoy, a significant development since Menéndez would subsequently play a major role in the Indian’s life. Philip had instructed that on arrival in New Spain, a small group of Dominicans should join Don Luís, Aguirre, and Velázquez and sail together to the Chesapeake. Once there, the holy work of converting the young Indian’s people, “his parents, relatives, and countrymen to the Faith of Jesus Christ,” would begin.21




















Chapter 2



Mexico City to La Florida


Captain Velázquez, with the two Indians under his care, set sail with the royal fleet at the end of May 1562 and after a voyage of about ten weeks landed at San Juan de Ulua, the principal Spanish port on the Gulf Coast of Mexico. There they met the Dominican friars as instructed and readied themselves for the next stage of the journey. In a major change to the king’s orders, however, instead of proceeding by ship to the Chesapeake Bay, they were ordered to go first to Mexico City, the capital of New Spain, some two hundred miles inland. The news must have been bitterly disappointing to Don Luís who, although weary from the ocean crossing, was surely eager to complete the last stage of the voyage homeward. Who issued the instructions and for what reason are unclear. Possibly, the Spanish viceroy Velasco wished to meet the remarkable young Indian and personally offer his assistance to him and the Dominicans for the blessed work they were about to undertake in the Chesapeake. Yet, whoever was responsible, the outcome was to greatly complicate Don Luís’s efforts to return to his land and lead to a prolonged sojourn in Spain’s Atlantic world.1


The journey through Mexico was the beginning of the young Indian’s education about Spanish society in America. From the hot and humid coastal region to large fields of maize and broad pastures of grazing cattle inland, Don Luís would have seen local Indian peoples everywhere, tending their crops, orchards, and livestock, working on the great estates (estancias) of Spanish and Indian lords, or carrying goods on their backs along dirt roads to neighboring towns and markets. In the large towns, Indian nobles (pilli) and high-ranking Spaniards occupied the most important government and municipal offices; wealthy merchants, skilled craftsmen, and lesser officeholders filled a middling position; and smallholders, petty traders, artisans, laborers, and working women made up the bulk of the commoners (machuatlli). Churchmen spanned the entire social spectrum, from important regional prelates to poor mendicant friars. Most principal towns by this time had their own church, even if it consisted of only a humble structure, which served the townspeople and smaller surrounding communities. Despite the declining Indian population, to Don Luís’s eyes the country would have appeared much more densely populated than his own land, and the towns, with their churches and municipal buildings, more akin to those he had seen in Spain than the small, woodland settlements of his own people.2


After several weeks, the small group exited the final high mountain pass (13,000 feet) and crested a ridge that overlooked the great expanse of the Valley of Mexico. They still had to travel another forty miles to reach Mexico City, once known as the fabled Mexica (Aztec) city of Tenochtitlan, conquered by Hernán Cortés and his army four decades earlier. Surrounding the city were “mountains, hills, and ridges of unequal slopes, some of which,” Francisco Cervantes de Salazar, a contemporary, explained, “bristle with forests and abound in timber.” The mountain slopes were remarkably fertile, suited to the cultivation of all sorts of crops and fruits, where wealthy Spaniards had their country estates. Dominating the vista before them was a series of lakes, including the massive Lake Texcoco on which the city was located. The entire lacustrine system stretched nearly fifty miles from north to south and twenty miles east to west at its broadest point, along which many of the most populous towns—Texcoco, Chalco, Azcapotzalco, and Coyoacan—were located. They were described by Bernal Díaz, one of Cortés’s foot soldiers, as “great towns… rising from the water.” Proximity to the lakes gave the valley’s inhabitants access to the abundance of fish that thrived in the salty waters, to large flocks of water fowl that nested along the shore and on small islands, and to the convenience of waterborne transportation from one part of the region to another.3


Entering the suburbs, the city would have appeared unmistakably Spanish to Don Luís and his companions. Yet, reminders of the old city were all around, notably in the tens of thousands of Indian people who lived and worked in the neighborhoods circling the inner city and the enduring layout of Mexica causeways, streets, plazas, and canals. By 1570, the city numbered approximately eighty-five thousand people, including Spaniards, Indians, mestizos, African slaves, and mulattos; a significant decline from overall numbers prior to conquest, but nevertheless on a par with many of the largest cities in Europe. Making up approximately 70 percent of the city’s population, the presence of Nahuas and mestizos in the Indian quarters would have been particularly striking, complemented by nine thousand enslaved African and mulattos, and sixteen thousand Spaniards.4


Immediately following the siege and destruction of Tenochtitlan in 1521, the city had been cleansed and rebuilt at a frenzied rate. An eyewitness from the period, Father Toribio de Bonavente Motolinia, one of the first Franciscans to arrive, portrayed the scene in biblical terms: “More people [Indians] worked in building the great city… than upon the Temple of Jerusalem in Solomon’s time.” In the decades afterward, the transformation of the city slowed but did not cease. The first cathedral, a humble structure, was built in the great central square among the ruins of Mexica pyramids, and a palace for the archbishop was erected nearby. Churches and large monasteries were built for the Franciscans, Dominicans, and Augustinians, reflecting the need for central organizations to supervise the rapid expansion of the religious orders’ work throughout Mexico. Soon after becoming viceroy at midcentury, Velasco ordered the construction of the University of Mexico and Royal Hospital of the Indians, by which time the city’s principal municipal buildings fronted the former sacred plaza of the Mexica. If not complete, the Hispanicization of the city was well underway.5


Don Luís and Aguirre had little opportunity to experience the city, however. Shortly after arrival, they became dangerously ill, possibly of smallpox or measles, and were placed under the care of the friars of the Dominican convent of Santo Domingo. In February 1563, Fray Pedro de Feria wrote to Philip II informing him of what had befallen the two Indians over the previous months. He explained their illness reached such a point that it was thought doubtful they would “escape.” But then a miracle occurred. Near death, the Indian had pleaded repeatedly to be granted the holy sacrament of baptism. Coming to trust his sincerity, the friars finally agreed to his plea and baptized him, confirming his name as that of the viceroy. Not long after, Don Luís gradually began to get better as did his companion, Aguirre, who had also been baptized.


Fray Feria’s account of the two Indians’ astonishing recovery is revealing. The Dominicans had brought them back from the dead and, by their demonstration of faith, into the holy community of the Catholic Church. Utterly convinced that Don Luís and Alonso were sincere about their conversion, Feria wrote to the king that he believed the Lord had arranged to bring the Indians to him and thereby enable his ambition to mount a large-scale Dominican mission to Florida as soon as possible, taking the Indians with them as guides.


Unfortunately for Feria, the commander of the New Spain fleet, Pedro Menéndez de Aviles, turned down the request. He explained he did not have sufficient resources to launch such an expedition and, despite the plan being approved by Viceroy Velasco, could spare only a small ship for Don Luís, Aguirre, and a few of the friars. This offer fell so far short of Feria’s expectations that he decided to postpone the mission and keep the two Indians at the convent for the time being. He justified his decision by pointing out to the king that Don Luís could not be returned to his own land without ministers to ensure that he and Aguirre remained true to their faith. If the Indians were “to go back to their rites and idolatries and thus be lost, their baptism would have caused them a greater condemnation, committing it seems a greater inhumanity,” he argued. For their sake and the benefit of their souls, Feria concluded, it would be better if they remained at the convent for the time being. He may have calculated also that Don Luís’s “fine presence and mental capacity” would be of considerable help in teaching Indians in the city.6


The young Indian had no intention of abandoning hope of seeing his land again. Residing only a few hundred yards from the viceroy’s palace, he must have spent many hours haunting the palace’s antechambers, waiting for an audience with Don Velasco, his godfather and patron, to plead for his support to return to the Chesapeake. Velasco’s death in 1564, however, was a major setback that resulted in the Indian having to wait two more years in Mexico City before prospects changed sufficiently to give him optimism once more.


Don Luís’s experiences during his forced sojourn in Mexico City, his encounters with the Indians of New Spain, and his observations on his travels gave him a very good impression of how the Spanish conquered the peoples of Mexico. He did not speak Nahuatl but may have learned a smattering of words after a year or two or spoke Spanish to the Indians he met and taught in the city. Possibly Aguirre, who was from Mexico, served as his translator. Even as the generation who recalled the conquest was passing away, it is highly likely he would have picked up information about the brutal fall of Tenochtitlan and enforced rebuilding of the city. Evidence of Spanish power was all around him in the shape of the city’s defenses, monumental civic and religious buildings, and social segregation. As the godson of Viceroy Velasco and a special member of the Dominican community, Don Luís lived within the Spanish traza, the extensive, central area of the city where Indians were prohibited from residing. Whenever he left the convent, he would have seen the great buildings of the central square built by Indian workers from the rubble of the old sacred plaza. In fulfilling his pastoral work on behalf of the Dominicans, he probably visited the homes of Indians in the neighborhoods circling the traza as well as those who lived in the countryside outside the city and seen how they lived compared to the Spanish. He must have been aware of the labor services and taxes that the Spanish imposed upon the people and seen Indian men and women toiling on the estates of wealthy Spaniards or in grand Spanish mansions. Although important continuities in everyday life spanned the pre- and post-conquest period, indigenous peoples, including the high born, could never attain the social status of the Spanish. Most Indians were called simply indios by Spaniards, a racist term that stripped them of their rich cultural identity.


During his years in Mexico City, Don Luís could not have failed to notice the enormous influence of the Catholic Church and religious houses, ubiquitous throughout New Spain, on Indian lives. Conversion followed conquest. Idolatry and polytheism persisted, but the old gods, beliefs, and rituals were largely swept away or translated into hybridized forms of religion that borrowed from both cultures. The new Christian landscape signified by cathedrals and churches was a stark expression of the Indian peoples’ subjugation. He had witnessed the power of the church in Spain and New Spain, knew of the devout faith of the king and of the viceroy, and had become well aware of the desire to bring Catholicism to Indian peoples. The church, government, and military worked in unison to bring about colonization, submission, and conversion. It was a lesson the young Don Luís would not forget.7
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